
 
 
 
 
 

Protokół z posiedzenia Komisji Infrastruktury , Rolnictwa i Ochrony Środowiska Rady 

Powiatu Gnieźnieńskiego  

odbytego w dniu 17 listopada 2023 r.  

Starostwo Powiatowe w Gnieźnie 

 

1. Otwarcie posiedzenia Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury, Rolnictwa i Ochrony Środowiska poinformował, że 

posiedzenie Komisji jest nagrywane w celu sporządzenia protokołu. Przewodniczący Komisji 

przypomniał o przestrzeganiu RODO czyli Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady 

(UE) w sprawie ochrony osób fizycznych. 

 

Przewodniczący Komisji przywitał:   

1) Pana Dariusza Nowaczyka Powiatowego Lekarza Weterynarii  

2) Pana Adama Kwapicha – Kierownika Biura Powiatowego Agencji Restrukturyzacji i 

Modernizacji Rolnictwa  

3) Panią Wiolettę Melcer – Kierownika Biura Powiatowego Wielkopolska Izba Rolnicza  

4) Pana Zbigniewa Stajkowskiego – Przewodniczącego Rady Powiatowej Wielkopolskiej 

Izby Rolniczej w Gnieźnie 

5) Pana Krzysztofa Jarusa – Przewodniczącego Związku Spółek Wodnych  

6) Pana Zbigniewa Bręklewicza Kierownika Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego 

Nr 5 Wielkopolskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Poznaniu  

7) Pana Janusza Winiarskiego – zastępcę dyrektora Wydziału Środowiska, Leśnictwa i 

Rolnictwa  

8) Pana Wojciecha Krawczyka, dyrektor Wydziału Komunikacji, Transportu i 

Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego 

 

Ad. 2 Informacja o zadaniach i podejmowanych działaniach przez:  

a. Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gnieźnie w 2023 r.,  

 



 
 
 
 
 

Informację przedstawił pan Dariusz Nowaczyk Powiatowy Lekarz Weterynarii, który zwrócił 

uwagę na szczegóły, które wynikają z analizy danych posiadanych przez Weterynarię. W 

rejestrach posiadamy 720 stad utrzymujących świnie. Zauważamy spadającą ilość od paru 

lat. Co roku mniej więcej ta liczba zmniejsza się o 100. Nie spada liczba gospodarstw tylko 

liczba gospodarstw, które nie posiadają zarejestrowanej na stanie swojej siedziby zwierząt z 

tego gatunku.  W roku 2020 zwierząt utrzymywanych w stadach było 131 062 sztuki. W tym 

roku mamy 121 344 sztuki. Ilość stad bydła to jest obecnie 1 102 z 46 861 sztuk bydła. W 

odniesieniu do roku 2020 było  44 229 , czyli przybyło 2 600 sztuk. Kurczaki brojler w tym 

roku były utrzymywane przez naszych hodowców w ilości 8 228 195 sztuk. Pomimo 

powszechnej opinii , że zwierząt ubywa to nie jest tak do końca  -  wynika to z rejestrów 

danych zbieranych podczas kontroli.  Małe gospodarstwa dawno pracują i produkują poniżej 

opłacalności. Są oświadczenia rolników, którzy przy małej hodowli co roku dopłacają po 25 

tys. zł. Posiadamy 33 stada utrzymujące owce z liczbą 789 sztuk. 39 stad utrzymujących kozy 

z liczb a 191 sztuk. 43 stada komercyjne utrzymujące drób, zdominowany przez brojlera. 365 

pasiek utrzymujących pszczoły. 11 stad utrzymujących zwierzęta futerkowe. W ostatnich 2 

latach przybyły nam 4 etaty. Pozwoliło to przeorganizować strukturę. Zadań i dokumentów 

jest coraz więcej (narzucanych przez Unię). Ostatnim pomysłem jest robienie przez 

inspektorów kontroli z antybiotykoterapii.  Polska jest jednym z przodujących krajów, gdzie 

zużycie antybiotyków jest bardzo dużo. Powiatowy Lekarz wspomniało centrum 

przechowywania nasienia i zarodków bydlęcych (firma znajduje się na Skiereszewie). Jest 

również centrum pozyskiwania zarodków i transplantacji.  Na terenie obszaru z 

ograniczeniami, czyli gminy Kiszkowo i gminy Kłecko są dwa punkty gdzie znajdują się 

nadzorowane chłodnie, kontenery do przechowywania dzików odstrzelonych  na strefach 

ASF.  Pan Weterynarz powiedział, że w ciągu trzech lat ubyło 10 tys. świń.                   

 

Pani radna Ewa Mądra zapytała o hodowle zwierząt egzotyczne – jakie to są zwierzęta, jakie 

musza być spełnione warunki i czy są nabywcy.  

 



 
 
 
 
 

Pan weterynarz odpowiedział, że gdyby nie było nabywców tych zwierząt by nie było – np. są 

owoce egzotyczne, gąbki, śliwka.  W powiecie są głównie pytony.    Hodowcy biją się o tzw. 

„mistrza” – barwną odmianę.   

 

Pani radna Danuta winiarska zapytała jakie są wyniki kontroli antybiotykoterapii.                                                                                                                   

 

Pan weterynarz powiedział, że była pierwsza taka akcja i wypadła zadawalająco – nie było 

uchybień. To jest kontrola, która dotyczy dokumentów. Od 2/3 lat jest prowadzona akcja 

Departamentu Weterynarii nad tym , żeby wprowadzić system elektronicznej rejestracji 

leczenia.  

 

Jeżeli chodzi o choroby zwalczanych z Urzędu w tym roku i poprzednie stwierdzono. Ale są 

choroby rejestrowane jak salmonella.  

 

Pani radna Danuta Winiarska zapytała gdzie jest ognisko salmonelli?   Jest ona 

charakterystyczna dla drobiu, jest na powierzchni skorupki jaja i tez może wystąpić u 

człowieka.  

 

Pan weterynarz powiedział, że salmonella jest przenoszona dlatego jest tak nadzorowana.  

 

Po wystąpieniu pana Dariusza Nowaczyka Powiatowego Lekarza Weterynarii pan 

Przewodniczący udzielił głosu panu Wojciechowi Krawczykowi, dyrektorowi Wydziału 

Komunikacji, Transportu i Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego w celu przedstawienia projektu 

uchwały w sprawie: wysokości opłat za usunięcie i przechowywanie pojazdu usuniętego z 

drogi oraz wysokości kosztów powstałych w razie odstąpienia od usunięcia pojazdu (pkt 4 

porządku obrad: sprawy bieżące będące w kompetencji Komisji, w tym opiniowanie 

projektów uchwał Rady Powiatu).  

 

Pan dyrektor powiedział, że co roku trzeba podjąć taką uchwałę, żeby 1 stycznia w nowym 

roku już był wykonawca i pojazdy, gdyby zaszła konieczność, były usunięte i zawiezione do 



 
 
 
 
 

punktu przechowywania. Corocznie Minister Finansów ogłasza  w Monitorze Polskim stawki 

maksymalne za usunięcie pojazdów wg marki i podejmujemy taka propozycję uchwały. 

Zastosowane zostały maksymalne stawki, które wynikają z obwieszczenia.  

 

Radny Rafał Skweres zapytał, czy jest duże zainteresowane podmiotów przystępujących do 

przetargu?  

 

Pan dyrektor powiedział, że w poprzedniej kadencji nie było wykonawcy i trzeba było 

powtórzyć przetarg. Od czterech lat zgłasza się tylko jeden wykonawca. Jest to pan Garstka z 

Jankowa Dolnego.  

 

W związku z brakiem pytań Przewodniczący Komisji Infrastruktury, Rolnictwa poddał pod 

głosowanie projekt uchwały i zapytał kto z radnych jest za jego pozytywnym 

zaopiniowaniem. 

 

Udział w głosowaniu wzięło 5 radnych, w tym: 

 

Za głosowało 5 radnych 

Wstrzymało się głosowało 0 radnych 

Przeciw głosowało 0 radnych   

 

Projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie. 

 

Cd punktu 2 

 

 

 

 

b. Państwową Inspekcję Ochrony Roślin i Nasiennictwa w Gnieźnie w 2023 r.,  

 



 
 
 
 
 

Radni materiał w przedmiotowy zakresie otrzymali, w związku z brakiem prelegenta 

Przewodniczący Komisji przystąpił do kolejnego punktu planu posiedzenia.  Agencję 

Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Gnieźnie  

w 2023 r. 

 

Informację przedstawił pan Adam Kwapich – Kierownik Biura Powiatowego Agencji 

Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. Pan kierownik przedstawił standardy działalności 

ARiMR. Każdy rok rozpoczyna się obsługą zobowiązań naszych w stosunku do beneficjantów 

z roku poprzedniego. Wśród beneficjentów widać pewne zmiany. Ilość gospodarstw rolnych, 

które występują na terenie powiatu gnieźnieńskiego – sukcesywnie się zmniejsza. Pan 

kierownik wspomniał o programie do realizacji  – premia do młodego rolnika i 

restrukturyzację małych gospodarstw. Wnioski obsługiwane są sukcesywnie. Płatność 

realizowana jest na bieżąco . Pan kierownik wspomniał o dodatkowych kwestiach, które 

wpłynęły do działalności ARiMR poza działaniami standardowymi.  Pan kierownik wspomniał 

min. o kołach gospodyń wiejskich, pszczelarzach. W tej chwili jest program dotyczący 

kukurydzy mokrej – nie do końca zapadły decyzje co do płatności. Rozpoczęto procedowanie 

tych wniosków, które są złożone. Muszą przyjść wytyczne co do szczegółów. W tym roku 

złożono 3581 wniosków.  

 

Radny Maciej Łykowski zadał pytanie dotyczące suszy i procedowania wniosków.  

 

Pan Kierownik odpowiedział, że wiedzą jak od strony administracyjnej to wygląd. Natomiast 

praca bez przydziału środków i uruchomienia procesu na poziomie biura powiatowego - nie 

robimy. „Kiedy będziemy robić – nie wiem”.  

 

c. Wielkopolską Izbę Rolniczą w Powiecie Gnieźnieńskim w 2023 r.,  

 

Materiał przedstawiła pani Wioletta Melcer – Kierownik Biura Powiatowego Wielkopolska 

Izba Rolnicza. W tym roku we wrześniu kończyła się VI kadencja Izb Rolniczych. 24 września 

odbył się wybory. Mamy dwóch nowych delegatów, jeden w gminie Niechanowa, drugi w 



 
 
 
 
 

gminie Mieleszyn. Przewodniczącym jest Zbigniew Stajkowski. Zmieniła się struktura 

osobowa Zarządu. Prezesem jest pan Mieczysław Łuczak z powiatu kaliskiego.  

 

Pan radny Stanisław Szczepański zapytał, czy pan Walkowski nie kandydował? 

 

Pani Kierownik odpowiedziała, że kandydował, ale w wyniku tajnego głosowania otrzymał 

mniejszą ilość głosów. 

 

Pani Kierownik przedstawiła ustawowe obowiązki. W tej chwili opiniowane są 

przekwalifikowania gruntów na nierolnicze i nieleśne. Opiniowane są zmiany w planach 

zagospodarowania przestrzennego, opiniowane są zajęcia komornicze.  Pani Kierownik 

wspomniała o opiniowaniu podatku rolnego.  

 

 

 

d. Związek Spółek Wodnych w Gnieźnie w 2023 r.,  

 

Informację przedstawił pan Krzysztof Jarus – Przewodniczący Związku Spółek Wodnych. 

Związek Spółek wodnych zrzesza cztery spółki wodne. Łącznie swoją działalnością obejmują 

20 305 ha. Pan Krzysztof Jarus powiedział, że na przesuszonej ziemi coś wyrośnie. Jakby był 

mokry rok, a melioracje by nie działały to się nie zbierze nic.  Pan Przewodniczący wspomniał 

o szeregu maszyn, które ułatwiają pracę spółek wodnych.  W tej chwili zatrudniamy na stałe 

7 pracowników , plus 3-4 pracowników dochodzących w ramach umowy zlecenia w okresie 

wzmożonych prac melioracyjnych.  W 2023 uchwalono nowe opłaty na konserwacje 

urządzeń melioracyjnych za 1 ha  - w Kłecku, Gnieźnie, Mieleszynie wynoszą one 34 zł za 1 ha 

gruntów rolnych; Żydowo, Czerniejewo, Strychowo ma 32 zł.  

 

Radny Zbigniew Bręklewicz zapytał jaka jest ściągalność?  

 

Pan kierownik odpowiedział, że około 80 %.  



 
 
 
 
 

 

W roku 2023 na konserwację rowów melioracyjnych związek spełniając wszystkie kryteria 

potrzebne do ich uzyskania otrzymał dotacje  - Wielkopolski Urząd Wojewódzki 386 462 zł. 

(duża dotacja), na małą z WUW 23 772 zł, z Urzędu Marszałkowskiego otrzymano 70 535 zł; 

Starostwo Powiatowe w Gnieźnie – 52 902 zł. Pan Przewodniczący wspomniał o środkach z 

gmin. 

 

Pan Przewodniczący wspomniał o trudnościach z jakimi boryka się związek Spółek Wodnych 

– okresowy brak dostępu do rowów melioracyjnych w celu wykonania planowanych prac, 

brak staranności i odpowiedzialności (chodzi o inwestycje gminne).  

 

Pan Janusz Winiarski, zastępca dyrektora Wydziału Środowiska, Leśnictwa i Rolnictwa 

przypomniał, że kiedy Rada podejmowała uchwałę dotyczącą inwestycji na urządzenia 

melioracyjne do Spółek Wodnych była kwota 200 tys. zł. Od Marszałka Województwa 

Wielkopolskiego wzięło się to, żeby powiat dofinansowywał spółki w wysokości 30 %.  

Marszałek uzależnił swoje dofinansowanie w zależności od tego jaka będzie wysoka  dotacja 

od powiatu. Zarząd podjął uchwałę, że  kwota 200 tys. zł została rozdzielona. 100 tys. zł 

poszło na konserwację a 100 tys. zł zostało na inwestycjach.  

 

Pan Przewodniczący powiedział, że zastanawiano się wewnętrznie, dlaczego Agencja nie 

żąda od rolnika czy ma uregulowane wszystkie płatności.  

 

Pan Adam Kwapich powiedział, że nie ma żadnych odstaw prawnych aby takich informacji od 

beneficjentów pozyskiwać.  

 

Pan Krzysztof Jarus powiedział, że jest taka sytuacja, że np. w gminie Kiszkowo są grunty 

agencyjne, które przejęły rolnicy i oni nie mają w umowach to, że nie muszą płacić składek na 

rzecz spółek wodnych. Dzierżawcy przychodzą z prośbą  żeby wydać zaświadczenie , że oni 

nie zalegają z zapłatą.  Pan Przewodniczący wyjaśnił, że Zarząd ustalił, że są wydawane 



 
 
 
 
 

zaświadczenia ale od ojcowizny, od gruntów, które ma historycznie własność , a nie, że 

dzierżawi.  

 

Pan Janusz Winiarski powiedział, że zgodnie z prawem wodnym właściciele gruntów są 

zobowiązani do utrzymania wszelkich urządzeń melioracyjnych. 

 

Pan Przewodniczący Spółek Wodnych powiedział, że trzeba o to dbać (meliorację), żeby to 

funkcjonowało. 

 

Radny Zbigniew Bręklwicz powiedział, że zna takie gospodarstwa gdzie są wykonane jeszcze 

przed wojną polskie melioracje (mapy poniemieckie bardzo dokładne). Pan radny powiedział, 

że WODR opiniuje    grunty z zasobów KOWR – u. Żeby opinia była pozytywna rolnik min. 

musi złożyć oświadczenie, że grunty, które nabywa będą należycie wykorzystane. Czy by nie 

była dobra przesłanka, żeby „zmusić ich” żeby te składki płacili żeby też nie próbowali obejść 

tej formuły.     

 

  

f. Wielkopolski Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Poznaniu – Powiatowy Zespół Doradztwa 

Rolniczego Nr 5 z siedzibą w Gnieźnie.  

 

Informację przedstawił pan Zbigniew Bręklewicz Kierownik Powiatowego Zespołu Doradztwa 

Rolniczego Nr 5 Wielkopolskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Poznaniu. Ośrodek 

powstał w roku 1957 . Na przestrzeni lat zmieniało się spektrum działania, które wynikało z 

potrzeb środowiska lokalnego.  Radykalna zmiana nastąpiła po wejściu Polski do UE. Od tego 

roku pracownik, który przychodzi do pracy niekoniecznie musi mieć wykształcenie tylko 

rolnicze, ale zbieżne. Pracownik natomiast pisze oświadczenie, że w najbliższym czasie 

uzupełni wykształcenie do wymogów, które są stawiane. W obecnej strukturze 

organizacyjnej działamy od 22.10.2004 r. Od roku 2017 bezpośrednio podlegamy pod 

Ministerstwo Rolnictwa. Pan kierownik przedstawił działania podejmowane przez Ośrodek 



 
 
 
 
 

Doradztwa Rolniczego.  Współpraca odbywa się z wszystkimi organizacjami, instytucjami 

działającymi na rzecz obszarów wiejskich rolnictwa.  

 

Pan Kierownik powiedział, że starają się też przekazywać wiedzę poprzez działalność 

wydawniczą; nasi doradcy piszą artykuły, opracowują kalkulacje rolnicze, przeprowadzają 

analizy kosztów produkcji m.in. na łamach naszego firmowego miesięcznika pn. „Poradnik 

Gospodarski”, który ukazuje się od ponad 134 lat, bo od 1889 roku, także na stronach 

internetowych WODR — PZDR i we współpracy z innymi mediami. Ponadto doradcy 

Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego nr 5 z siedzibą w Gnieźnie udzielają porady 

indywidualne, e-porady, prowadzą bazę klientów, szkolą przedstawicieli grup producentów 

rolnych, etc. Aby sprostać wszystkim wymaganiom kierowanym do nas przez środowiska 

rolników i mieszkańców obszarów wiejskich — doradcy Powiatowego Zespołu Doradztwa 

Rolniczego nr 5 z siedzibą w Gnieźnie — permanentnie podnoszą swoje kwalifikacje w 

połączeniu z korzystaniem z nowoczesnych komputerów z pełnym oprogramowaniem i 

dostępem do szerokopasmowego internetu. Należy podkreślić, że w Rejonie nr 5, a 

dokładniej w biurach powiatowych PZDR w Gnieźnie, Słupcy, Wągrowcu i Wrześni oraz w 

naszych siedzibach gminnych w godzinach urzędowania tychże są obecni nasi pracownicy— 

doradcy. Należy zatem dodać, że wszyscy zainteresowani współpracą z WODR Poznań - PZDR 

nr 5 rolnicy i mieszkańcy obszarów wiejskich mają zapewnione profesjonalne doradztwo w 

zakresie szerokiego spektrum naszych działań. Pan Kierownik wspomniał o bardzo dobrej 

współpracę ze wszystkimi firmami — instytucjami „okotorolniczymi” oraz samorządami.  

 

Pan Janusz Winiarski zastępca dyrektora Wydziału Ochrony środowiska, Leśnictwa i 

Rolnictwa powiedział, że wysłuchano sprawozdań czołowych przedstawicieli , którzy 

obsługują sektor rolnictwa. Nasze rolnictwo zmienia się każdego roku.  

 

Ad. 3 Opracowanie planu pracy Komisji Infrastruktury, Rolnictwa i Ochrony Środowiska na 

rok 2024. 

 



 
 
 
 
 

Projekt planu przedstawił pan Przewodniczący radny Rajmund Gąsiorek. Radni zasugerowali 

aby plan był podobny do tego z roku 2023.  

 

 

Ad. 4 Sprawy bieżące będące w kompetencji Komisji, w tym opiniowanie projektów uchwał 

Rady Powiatu. 

 

Sprawy bieżące zostały zrealizowane we wcześniejszym punkcie.  

 

Ad. 5. Wolne głosy i wnioski. 

 

W związku z brakiem wolnych głosów i wniosków Przewodniczący przystąpił do kolejnego 

punktu planu posiedzenia.  

 

Ad. 6 Zamknięcie posiedzenia komisji.  

W związku z wyczerpaniem planu posiedzenia Przewodniczący Komisji Infrastruktury, 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Rajmund Gąsiorek zamknął posiedzenie Komisji 

Infrastruktury, Rolnictwa i Ochrony Środowiska o godz. 15.20. 

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury , Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

 

Pan Rajmund Gąsiorek  

 

Gniezno, 16.11.2023r. 

 


